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مدرســه اولین پلۀ آموزش است و آموزش هم 
اجتماعی  اقتصادی،  توسعه فرهنگی،  زیربنای 
و سیاســی یک جامعه محســوب می شود. از 
همین روی، مدرسه ســازی امری توصیه شــده 
اســت، چون ضمــن این که تأثیــر زیادی در 
دانش افزایــی جامعــه دارد، موجــب کاهش 
بزه کاری و آســیب های اجتماعی در سطح آن 
جامعه می شــود. در این بــاره، ویکتور هوگو، 
نویسنده نامدار فرانسوی می گوید: »هر کس در 
مدرسه ای را باز کند، در زندانی را بسته است.«؛ 
این قول، معنی عمیقی را در خود نهفته است 
و آن هم این است که با افزایش سواد و آگاهی 
جامعه، می توان جلوی جرم خیزی و بزه کاری را 

در جامعه گرفت. 
با نظر به اهمیت مدرســه در حوزه یادگیری و 
تعلیم جامعه، در استان بوشهر به خصوص در 4 
شهرستان جنوبی به سبب رشد مثبت مهاجرت، 
امروزه کمبود فضای آموزشی و مدرسه مشهود 

است. 
ایــن کمبود به ویــژه در شــهرهای کنگان و 
جــم به خاطر ســکونت خانواده های پرســنل 
شرکت های صنعتی بیشتر به چشم می آید. بر 
اساس آخرین آمارها، در کنگان در حال حاضر 
80 مدرســه در مقاطع مختلف تحصیلی فعال 
است که با توجه به جمعیت فعلی محصلان این 
شهرستان که به عدد 21 هزار رسیده و در سال 
تحصیلی جدید، دو هــزار دانش آموز دیگر نیز 
به آن اضافه خواهد شد، 20 مدرسه دیگر باید 
وجود داشته باشد؛ به عبارتی، این شهرستان با 
توجه به تعــداد دانش آموزانی که دارد، حداقل 
باید 100 مدرسه داشته باشد و در حال حاضر، 

20 مدرسه کم دارد! 
در عسلویه هم وضعیت مدارس تعریفی ندارد 
و بــا توجه به جمعیت 11 هزاری دانش آموزان 
این شهرســتان، نیاز است که فضای آموزشی 
آن توســعه پیدا کند. طبق گفتۀ رئیس اداره 
آموزش و پرورش عســلویه، دست کم باید 15 
مدرســه جدید در این شهرستان ایجاد شود تا 
امر آموزش دانش آموزان در عسلویه با کیفیت 

بیشتری انجام شود. 
بنا به اشــارۀ محمد بیدخونی، در عسلویه در 

حال حاضر 12 مدرســه نیمــه کاره و در حال 
تکمیل وجود دارد که با مشارکت وزارت نفت 
و اداره کل مدارس نوســازی استان بوشهر دارد 

ساخته می شوند. 
کمبود فضای آموزشــی و مدرسه در جم هم 
شــدیداً احســاس می شــود، به طوری که در 
سال گذشــته به خاطر کمبود فضای آموزشی، 
برخی از مقاطع تحصیلی در ســاختمان های 
غیراستاندارد و آســیب زا دایر شدند تا بتوانند 
معضل کمبود مدرســه و مسئله محصلان این 
شهرســتان را بــه طور موقت حــل کنند! در 
دیرّ هم این مشــکل وجود دارد اما با توجه به 
جمعیتی که دارد، از شــدت کمتری برخوردار 
اســت. این جا این ســوال پیش می آید که آیا 
حق ساکنان این چهار شهرستانی که در طول 
سال در شرایط آب و هوایی ناسالمی تنفس و 
زندگی می کنند، این اســت که بچه های آن ها 
به ســبب کمبود فضای آموزشی در مکان های 
ناایمن و غیراســتاندارد بــه تحصیل بپردازد؟! 
دلیل تعلل دستگاه های متولی در توسعه فضای 
آموزشــی در این شهرستان ها چیست؟ با نظر 
به این که بخشــی از جمعیت این شهرستان ها 
را خانواده های کارکنان وزارت نفت تشــکیل 
می دهد، این وزارتخانه چقدر در توسعه فضای 

آموزشی این نقاط دارای مسئولیت است؟! 
مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز استان بوشهر 
در این رابطه به پیام عسلویه گفت: 4 شهرستان 
جنوبی به دلیل مهاجرپذیری به نســبت دیگر 
شهرستان های استان به افزایش فضای آموزشی 
نیاز ضروری دارد. در مجموع بر اساس ضریب 
مثبت مهاجرت، پایش متولدین 6 سال گذشته 
و شناسایی مدارس فرسوده در سراسر استان، 

باید 1500 کلاس درس دیگر ایجاد شود.  
ابراهیم احمدی خاطرنشان کرد: به خاطر رشد 
مثبت مهاجــرت در شهرســتان های جنوبی، 
شهرهای کنگان و جم در اولویت مدرسه سازی 
قرار دارند. بعد از این دو شهرستان، عسلویه قرار 
دارد. البته در سال گذشته، تعداد مدارس افتتاح 
شــده در این چهار شهرستان از نظر تعدادی و 
کلاسی بنا بر رشد جمعیتشان نسبت به دیگر 
شهرستان های استان بیشتر بود، به گونه ای که 

در شهرستان جم پارسال، 6 مدرسه جدید به 
بهره برداری رسید که این یک رکورد بود که در 
یک سال، 6 مدرسه در یک شهرستان ساخته 

و افتتاح شود! 
وی عنوان کرد: امسال هم در کنگان 6 مدرسه 
در حال تکمیل داریم که تمام تلاش خود را به 
کار گرفته ایم تا مهرماه به بهره برداری برســند. 
این آمارهای بزرگی هستند که نمی توان آن ها 
را نادیده گرفت؛ زیرا همــه این مدارس اغلب 
بزرگ مقیاس، یعنی 12 کلاســه یا 9 کلاســه 
هســتند که ظرفیــت پذیــرش 400 تا 450 

دانش    آموز را در یک شیفت دارند. 
مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز استان بوشهر 
در ادامه توضیحات خود به همکاری امیدبخش 
شورای راهبردی شرکت های پتروشیمی  منطقه 
پارس و وزارت نفت در توسعه فضای آموزشی 
در جنوب استان اشاره کرد و افزود: سال گذشته 
در حیطۀ مدرسه ســازی تفاهم نامه ای معادل 
195 میلیاردتومان با وزارت نفت منعقد شــد 
که در این بین، شــورای راهبردی شرکت های 
پتروشــیمی  منطقه پارس نقش مؤثری داشت 
و از این رقم، ســهم وزارت نفت 105 میلیارد 
تومان؛ یعنــی 60 درصد این اعتبار و بقیه هم 

سهم سازمان نوسازی مدارس بود. 
احمــدی با اعــلام این که این اعتبــار هزینۀ 
ســاخت 25 مدرســه در 4 شهرستان جنوبی 
را تأمیــن کرد، عنوان کــرد: همۀ این مدارس 
تا پایان ســال 1402 بــه بهره برداری خواهند 
رسید. پیشرفت کار خیلی رضایت بخش بوده، 
به طوری که با وجود این که هنوز از مدت پایان 
این تفاهم نامه مانده، امــا 85 درصد مفاد این 
تفاهمنامه عملیاتی شــده است. امیدواریم که 
در ســال آینده وزارت نفت و شورای راهبردی 
شرکت های پتروشیمی  منطقه پارس در حوزه 
مسئولیت های اجتماعی خود همکاری بیشتری 
را در توسعه فضای آموزشی در شهرستان های 

نام برده داشته  باشند. 
او تأکید کرد: مســلماً مــا در کمیتۀ اعتبارات 
عمرانی نفت و شــورای راهبردی شرکت های 
پتروشــیمی  منطقه پارس پیگیر جذب اعتبار 
دیگری هستیم تا در کنار اعتبار ملی با احداث 

مدارس بیشتر، مشکل کمبود فضای آموزشی 
که در چهار شهرســتان جنوبــی وجود دارد، 
برطرف ســازیم. البته این مــدارس، پذیرای 

بچه های خود نفتی ها نیز خواهند بود. 
احمدی گفت: سال گذشته با پیگیری نماینده 
مردم جنوب استان در مجلس شورای اسلامی 
و فرماندار گنگان از وزیر نفت قول ســاخت 7 
مدرســه را در کنگان گرفتیــم که الآن پیگیر 
این هســتیم تا این قول وزیر را عملی بسازیم. 
بدون تردیــد اگر این وعدۀ وزیر محقق شــود، 
حداقل در این شهرستان بخشی از بار سنگینی 
که در زمینۀ توســعه فضای آموزشی داریم، از 
شــانۀ ما برداشته می شود. البته تأکید می کنم 
کــه از هیچ فرصتی برای توســعه مدارس در 
اســتان مضایقه نخواهیم کرد؛ چه در کنگان 
باشد و چه در بوشهر. در حال حاضر بر هر جایی 
از اســتان که با کمبود فضای آموزشی مواجه 
اســت، تمرکز کرده ایم و در تلاش هستیم تا با 

اخذ اعتبار، این کمبودها را برطرف کنیم. 
مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز استان بوشهر 
بیان کرد: نقشــه راهی که برای توسعۀ مدارس 
اســتان تعریف شده تا افق ســال 1406 است 
ولــی با روندی که ما الآن داریم پیش می رویم 
پیش بینی می شــود تــا ســال 1404 به این 
چشم انداز دست بیابیم. چون در سال گذشته 
46 مدرسه و در چهارماهۀ اول سال 1402 هم 
تا کنون 27 مدرسه را افتتاح کرده ایم که اگر با 
این روند پیش برویم، ان شاءالله تا سال 1404 
می توانیــم 1800 کلاس درس مجهز به همۀ 
تجهیزات آموزشی را بسازیم و تحویل بدهیم.  

با توضیحــات احمــدی، این گونه برداشــت 
می شــود که اگر این فرآیند طی شود، بخشی 
از کمبودهای فضای آموزشی نه تنها در چهار 
شهرستان جنوبی، بلکه در کل استان برطرف 
می شود. بدون تردید با توسعۀ فضای آموزشی 
می توان افق روشنی را پیش روی حوزۀ تعلیم و 
یادگیری استان گذاشت؛ زیرا کمبود مدرسه در 
شهرستان های جنوبی به خصوص کنگان و جم 
دارد به یک معضل آموزشی این نقاط درمی آید.   
در این باره، فرماندار کنگان در گفت وگو با پیام 
عسلویه گفت: شهرستان کنگان در حال حاضر 

80 مدرســۀ فعال در مقاطع مختلف تحصیلی 
دارد که این شــمار با توجه به جمعیت حدود 
22 هزاری دانش آموزی این شهرستان باید به 

101 مدرسه برسد. 
احمد غریبی عنوان کرد: توسعه فضای آموزشی 
شهرســتان امری ضروری است. البته ما ضمن 
پیگیری برای ساخت مدارس جدید، به تجهیز 
شــدن مدارس موجود هم توجه ویژه ای داریم 
که در این رابطه، شورای راهبردی شرکت های 
پتروشــیمی منطقه پارس اعتبــاری معادل 3 
میلیارد و 200 میلیون برای تجهیز کلاس های 
درس این شهرســتان اختصاص داده که با این 
اعتبار تلاش شــده تا نواقصی که وجود داشته، 

برطرف شود. 
 طبــق توضیحــات فرمانــدار کنــگان، این 
شهرستان هم به توسعه فضای آموزشی و هم 
تجهیز کلاس های درس به امکانات آموزشــی 
مدرن )نرم افــزاری( و رفاهی نیاز دارد. این در 
حالی اســت که مدارس فعلــی کنگان اغلب 
دارای ابتدایی ترین امکانات آموزشــی هستند. 
بدون تردید بومیان و ساکنان این شهرستان و 
دیگر شهرســتان های جنوبی استان باید سهم 
بیشتری از توســعۀ صنعتی که در این منطقه 

افتاده، داشته باشند. 
یکی از والدین کنگانی که از وضعیت زیرساختی 
آموزشی این شهرستان شاکی است، گفت: ما 
توقع نداریم که مثل پایتخت کشــور، کنگان 
مدرســه های آن چنانی و مدرن داشــته باشد، 
چون از عهدۀ شــهریه چندصــد میلیونی این 
مدارس برنمی آییم ولی حداقل یک مدرســۀ 
استاندارد باید داشــته باشیم تا بتوانیم دلگرم 
و مطمئن باشــیم که بچه هایمــان در فضای 
آموزشی باکیفیتی به یادگیری مشغول هستند. 
او بــا تأکید بر اینکه مدارس موجــود اکثراً از 
تجهیــزات و خدمات آموزشــی مدرن بی بهره 
هســتند، عنوان کرد: بیشــتر آن هــا با همان 
امکانات و فضای سنتی دارند فعالیت می کنند. 
این مایۀ تأسف اســت که فرزندان ما در عصر 
مدرن باید در همان فضایی تحصیل کنند که 
تفاوت کمی بــا دوران تحصیل ما در دهۀ 60 

یا 70 دارد.
از مســئولین این سوال را دارم که آیا این حق 
بچه های ما است که با وجود این تمدن صنعتی 
که در عســلویه و کنــگان بــه راه انداخته اند، 
این گونــه در محدودیــت و محرومیــت بــه 
علم آموزی مشغول باشند؟ چرا وزارت نفت در 
قبال این کمبودها پاســخگو نیست؟ با وجود 
این که تعداد زیــادی از محصلان این مدارس 
را فرزندان کارکنان خود این وزارتخانه تشکیل 

می دهد! 
این پدر که گلایه های زیادی از فضای آموزشی 
کنــگان دارد، افزود: برای اینکــه فرزندم را در 
مدرســه ای باکیفیت ثبت نام کنم، اســترس 
زیــادی را متحمل شــدم تا بالاخــره در یک 
مدرسۀ دولتی با کادر آموزشی مجرب توانستم 

جایی برای او پیدا کنم.
 این انصاف نیســت که هر ساله باید خون دل 
بخوریم تا بتوانیم مدرســۀ مناســبی را برای 

تحصیل بچه هایمان پیدا کنیم.  
او تأکید کرد: من یک کارمند معمولی هســتم 
و هزینۀ پرداخت شهریۀ چند میلیونی مدارس 
غیرانتفاعی و ... را ندارم. از همین رو، مجبورم که 
بچه ام را فقط در مدرسۀ دولتی ثبت  نام کنم آن 
هم مدرســۀ دولتی باکیفیت که متأسفانه پیدا 
کردن جای خالی در این مدارس کار دشــوار و 

پراسترسی است! 
بدون تردید دغدغۀ این پدر، برای اغلب والدین 
این شهرستان آشناست، زیرا بیشتر آن ها با این 
مسئله در ثبت نام فرزندانشان مواجه شده اند. 
بنابرایــن بــرای رفع فضای آموزشــی در این 
شهرســتان و 3 شهرستان دیگر جنوب استان 
باید چارۀ اساســی تدبیر کرد تــا ضمن ارتقاء 
سرانه فضای آموزشی استان، دانش آموزان این 
منطقۀ صنعتی در مدارس مدرن و اســتاندارد 
به ماننــد دانش آموزان نقاط برخــوردار به امر 

تحصیل مشغول شوند.

ظرفیت اصفهان برای تبدیل شدن 
به برند ملی آتش نشانی و خدمات ایمنی

گروه شهرستانها: فعالیت های گسترده مدیریت شهری اصفهان به منظور 
افزایش توان خود در خدمات رســانی هنگام وقوع حادثه و برقراری ایمنی در 
شــهر موید این نکته است که برندسازی آتش نشانی اصفهان در سطح کشور 
رویکردی آرمانی نیســت و می توان به زودی شاهد تحقق آن بود.به گزارش 
اداره ارتباطات رسانه ای شــهرداری اصفهان، سازمان آتش نشانی و خدمات 
ایمنی شــهرداری اصفهان به عنوان یکی از سازمان های کارآمد در کل کشور 

شناخته می شود.
 این سازمان توانسته است با مدیریت مناسب، دانش و تجربه بالا و همچنین 
به روزرســانی تجهیزات و امکانــات خود در حوزه ایمنــی، عملکردی قابل 
ملاحظه داشته و این امکان را داشته باشد که در وقوع حوادث ضمن پوشش 
شــهر اصفهان و دیگر شهرهای استان، یاری رســان دیگر شهرها نیز باشد.

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری اصفهان با اشاره به 
رونمایی از موتورسیکلت های مجهز اطفای حریق آتش نشانی به عنوان دیگر 
ظرفیت های اصفهان در حوزه ایمنی می گوید:  موتور سیکلت های جدید این 
سازمان حامل 2 کپسول، یک دستگاه خاموش کننده )AFT( کوله پشتی و 
تجهیزات نجات و برش است و این موتورسیکلتهای نجات می توانند در معابر 
باریک همچون بازارو یا در شــرایط ترافیک مورد استفاده قرار گیرد تا هرچه 

سریع تر به محل حادثه برسیم.
او با اشــاره به توانمندی این سازمان در ارتقای امکانات و توان منابع انسانی 
خود اضافه می کند: معتقدم ســازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری 
اصفهان می تواند در کشــور برند باشــد.لازم به ذکر است که در کنار افزایش 
تجهیزات ایمنی، افزایش شمار ایســتگاه های آتش نشانی نیز معیاری دیگر 
برای ســنجش عملکرد این ســازمان و همچنین بهبود ســرعت رسیدن به 
محل حوادث خواهد بود. در این راســتا، سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 
شــهرداری اصفهان برنامه ریزی هایی را برای تکمیل یا کلنگ زنی 4 ایستگاه 

آتش نشانی در اصفهان تا پایان امسال در دستور کار خود قرار داده است.  

مدیر جهاد کشاورزی نیشابور عنوان کرد

کمبود آب؛ مهمترین مشکل توسعه کشاورزی نیشابور
مدیر جهاد کشــاورزی نیشــابور گفــت: کمبود آب در بخش کشــاورزی از 
مهمترین مشــکلات پیش روی توســعه این بخش در شهرســتان نیشابور 
محسوب می شــود.علی مبارکی درحاشــیه بازدید کارشناســان و باغداران 
نیشابوری از مجموعه کشت و صنعت جوین در گفت و گو با ایسنا اظهار کرد: 
این بازدید با هدف توانمندسازی باغداران پیشرو و افزایش ضریب نفوذ دانش 
بین باغداران نیشابوری است.وی اظهار کرد: باتوجه به تداوم بحران خشکسالی 
و به منظور تغییر الگوی کشت باغی از درختان با مصرف آب بالا و حرکت به 
سمت کشت با الگوی مصرف پایین آب، بازدیدی ترویجی - آموزشی از باغات 
بادام، ارقام مختلف انگور و عناب کشــت و صنعت جوین و باغداران پیشــرو 
در شهرســتان جوین و فیروزه از مهمترین اهداف بوده اســت.مبارکی ادامه 
داد: انجام بازدیدهای ترویجی راهکاری مناســب برای افزایش سطح آگاهی 
بهره برداران بخش های کشاورزی در زیر بخش باغی و افزایش تجارب آنان در 

مقابله با خشکسالی و کاهش اثرات زیانبار آن است.
وی بــا تاکید به این موضوع که کمبود آب در بخش کشــاورزی از مهمترین 
مشکلات پیش روی توسعه این بخش در شهرستان نیشابور محسوب می شود، 
افزود: برای مقابله با این مســئله، آگاهی بهره برداران از سیستم های زراعی و 
باغی، در کاهش اثرات خشکســالی و کمبود آب، بسیار موثر و اثر بخش بوده 
و در راســتای توسعه سطح دانش و آگاهی بهره برداران، آموزش های ترویجی 
توســط این مدیریت به صورت جدی در حال توســعه و گسترش است.مدیر 
جهادکشــاورزی نیشــابور همچنین افزود: در این بازدید، راهکارهای عملی 
بــرای کاهش مصرف آب و نحوه صحیح آبیاری باغــات انگور و بادام و نحوه 
صحیح سمپاشی درختان توسط محققین بخش فنی و مهندسی ارائه شد و به 
ســوالات مطروحه بهره برداران نیز پاسخ داده شد. در این دوره آموزشی از باغ 

رقم تنو بادام کار نمونه استانی در شهرستان فیروزه نیز بازدید به عمل آمد.

سد رزه درمیان
 عاری از آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان

سرپرســت نمایندگی حفاظت محیط زیست شهرستان درمیان اظهار کرد: 
در پایش مشترک سد رزه توسط نمایندگی حفاظت محیط زیست و شبکه 
دامپزشــکی شهرستان درمیان هیچ گونه موردی از بیماری آنفلوآنزای فوق 
حاد پرندگان مشاهده نشد.علی رجبی، از پایش مشترک نمایندگی حفاظت 

محیط زیست و اداره دامپزشکی این شهرستان در سد رزه خبر داد.
به گزارش ایســنا، وی افزود: این پایش به صورت دوره ای و مســتمر انجام 
می شود و هدف از آن، پیشگیری از وقوع بیماری های مشترک حیات وحش 
از جمله آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان است.سرپرســت نمایندگی حفاظت 
محیط زیســت شهرســتان درمیان ادامه داد: خوشبختانه در پایش صورت 
گرفته موردی از تلفات پرندگان مهاجر مشــاهده نشــده و همچنین نمونه 
برداری از آب و تعدادی ماهی نیز توسط دامپزشکی جهت انجام آزمایشات 

مربوطه گرفته شد.
رجبی یادآور شــد: سد رزه بزرگترین ســازه آبی استان است که با ظرفیت 
آبگیری 24 میلیون متر مکعب در 60 کیلومتری شــهر اســدیه واقع شده 
که همه ســاله در فصل پاییز و زمســتان پرندگان آبزی و کنار آبزی به آن 
مهاجرت می کنند. اردک ســر سبز، ســر حنایی، خوتکا، اگرت، حواصیل و 

باکلان از جمله پرندگان مهاجر به سد رزه هستند.

شوق دلدادگی در موکب پذیرایی نیشکر امیرکبیر
در کربلا اگر شوق وصال است اینجا فرسنگ ها دورتر از عراق، رسم »زائرنوازی« 
بر زیارت پیشــی گرفته. جلوه ای از این بیقــراری را بوضوح می توان در موکب 
سیدالشهدا نیشکر امیرکبیر دید؛ درســت در جنوب غربی ترین نقطه ایران در 
مسیر مرز شلمچه؛ جایی برای دخیل بستن به ردِ پای سرخِ زائران تا شاید کمی 
دل های جامانده آرام بگیرد. در موکب  نیشکرامیرکبیر؛ هرچه هست روی گُشاده 
و موج فروتنی اســت؛ از پیرمردی که به قدوم زائران گلاب می پاشد تا کارگری 
که می خواهد در این دلدادگی حتی به اندازه شُســتن یک استکان، در دستگاه 
عظیم حســینی تکاپو کند. آنطور که مدیرعامل شرکت کشت و صنعت نیشکر 
امیرکبیر می گوید: در موســم اربعین حسینی موکب  نیشکر امیرکبیر به شکل 
خودجوش پذیرای زائران حسینی به مقصد کربلاست. منصور همدان نژاد افزود: 
این موکب ها با هدف پذیرایی و اســتراحت زائران کربلا در حاشیه جاده اصلی 
اهواز خرمشهر  برپا شده است. او با بیان اینکه خدمات موکب  نیشکر امیرکبیر 
امسال نسبت به ســال های قبل افزایش یافته است، افزود: در راستای افزایش 
خدمات به زائران، موکب سیدالشــهدا شرکت کشت و صنعت نیشکر امیرکبیر 
تا بازگشت آخرین زائر پذیرای کربلایی هاست. سرهنگ جلیزی؛ فرمانده پلیس 
راه شهرستان خرمشهر هم در ایین راه اندازی موکب سیدالشهداشرکت کشت 
وصنعت نیشــکرامیرکبیر گفت: تــداوم فعالیت این موکــب در روزهای آینده 

تصادفات جاده ای را بطور قابل توجهی کاهش خواهد داد.

اخبار کوتاه

دریای خزر به عنوان بزرگترین دریاچه جهان در حالی به ســمت نابودی می رود 
که اقدام مؤثری برای احیا، حفاظت و صیانت از این پهنه بزرگ و ارزشــمند آبی 
صورت نگرفته اســت.به گزارش مهر، »خزر« که از آن به »کاسپین«، »کاسپی« 
و یا دریای مازندران یاد می شــود، بدون شک یکی از شاهرگ های حیاتی منطقه 
اوراســیا و بخش اعظمی از قاره کهن اســت.5 کشــور ایران، روسیه، آذربایجان، 
قزاقستان و ترکمنســتان به طور مستقیم و غیر مستقیم از این شاهرگ حیاتی 
منتفع می شوند به گونه ای که بخشی از اقتصاد و معیشت این کشورها دل در گرو 
خیز و خروش های »خزر« اســت.آبرفت »خزر« و پس روی این دریاچه زیبا و با 
ارزش، خبر تازه ای نیســت و مدام و مکرر از سوی مسئولان کشورها بویژه ایران 

روی خروجی رسانه ها قرار می گیرد.
»ولگا« دیگر سخاوتمند نیست

به عنوان مثال »علی ســلاجقه« رئیس ســازمان محیط زیست و معاون رئیس 
جمهور در ســخنانی کوتاه به صورت تلویحی زنگ هشــدار آبرفت »خزر« را به 
صدا در آورد و گفت: ورودی های دریای خزر مخصوصاً ورودی رود ولگا از ســوی 
کشــورهای همسایه بسته شده اســت. از طرفی میزان بارش در کل حوزه آبخیز 
دریای خزر کاهش یافته و همین موضوع منجر به کاهش چشم گیر تراز آب خزر 
می شــود.عالی ترین مقام حفاظت محیط زیست کشــور از عدم پرداخت حق آبه 
روسیه به خزر انتقاد کرد و افزود: ورودی دریای خزر کاهش یافته و تراز آب دریا 
در حال پایین رفتن است و در برخی آمار و اطلاعات اعلام شده که قریب یک متر 

در 4-5 سال اخیر دریا عقب نشینی داشته است.
آنطور که ســلاجقه گفته در ســال به طور میانگین دریای خزر 20 سانتی متر 
عقب می نشیند.راه علاج خروج پستو نشینی و آبرفت خزر از منظر رئیس سازمان 
محیط زیســت کشــور، پرداخت حق آبه های رودخانه های بزرگ نظیر »ولگا« و 
همچنین اجرای مو به موی مصوبات کنوانســیون حفاظت از دریای خزر - تهران 

بوده است.
سلاجقه امیدوار است که در قالب کنوانسیون تهران هم حق آبه و هم آلایندگی 
دریای خزر حل شــود، اما این خوش بینی در حالی است که حتی یک دبیرخانه 
از این کنوانســیون عریض و طویل در کشــور ایجاد نشده تا مسائل و مصوبات را 
پیگیری کند.اما دلایل ابعاد و زوایای آبرفت »خزر« به همین جا ختم نمی شــود، 
اگر قطع ســخاوتمندی »ولگا« به خزر را یــک طرف ترازوی دلیل پس روی این 
دریاچه قرار دهیم، ورود پســاب های خانگی و صنعتی، تغییرات اقلیمی و هجوم 
گونه های زیســتی نظیر »شانه دار« ســوی دیگر فراوانی علت ها قرار می گیرد و 
ایــن ناهمگونی های طبیعی و انســانی از یک طرف و ســو مدیریت و رفتارهای 
غیرمسئولانه ملی و منطقه ای از سوی دیگر سبب شده تا »خزر« به سمت نابودی 
پیــش رود و اگر اقدام مؤثری صورت نگیرد در آینده نه چندان دور باید به جای 

دریای خزر، به صحرای خزر برویم.
»احسان هادی پور« رئیس اداره حفاظت زیست بوم دریایی و پایش آلودگی های 
دریایی محیط زیست گیلان در گفتگو با خبرنگار مهر، اظهار کرد: خزر بزرگترین 

دریاچه دنیا است و تغییرات در آن تأثیرات بزرگی را در دنیا می گذارد.وی با اشاره 
به شرایط زیستی دریای خزر و وجود گونه های مختلف جانوری در این پهنه آبی 
افزود: خزر از گذشــته تاکنون محل زیست، رشــد و نموی جانواران بی شماری 

بوده است.
رئیس اداره حفاظت زیست بوم دریایی و پایش آلودگی های دریایی محیط زیست 
گیلان به تشریح آسیب ها و اثرات مخرب و زیانبار پسروی آب خزر پرداخت و بیان 
کرد: آبرفت خزر تبعات زیست محیطی، چالش ها و آسیب های اقتصادی، اجتماعی 
و فرهنگــی را به دنبال دارد.هادی پور با بیان اینکه پســروی آب خزر تجارت از 
طریق دریا را مختل می کند، گفت: آبرفت خزر ســبب می شود تا دیگر خبری از 
تردد کشتی های بزرگ مقیاس در بنادر نباشد و در نتیجه منجر به انفعال بنادر و 
تجارت دریایی می شود.وی، استمرار پسروی آب دریای خزر و ظهور اراضی خشک 
و عریان در سواحل را برای زیست بوم استان های شمالی بویژه گیلان تهدیدآمیز 
خواند و افزود: پدیده ریزگردها، بیابان زایی و فرسایش بادی از پسِ آبرفت خزر در 
گیلان و سایر استان های حاشیه خزر ایجاد می شود که خطرات زیست محیطی 

جبران ناپذیری دارد.
اقلیم گیلان زیر چکمه ریزگردها

این کارشــناس محیط زیست با بیان اینکه استان های شمالی باید خود راه آماده 
پدیده ریزگردها کنند، گفت: شــرایط اقلیمی گیلان و شمال به گونه ای است که 
زیســت بوم آن نمی تواند در مقابل پدیده ریزگردها و فرسایش بادی دوام بیاورد 
و خیلی زود دستخوش تغییر می شود.هادی پور با اشاره به اینکه شرایط اقلیمی 
سبز و با طراوت گیلان با اقلیم خشک و بیابان شکل تفاوت دارد، اضافه کرد: اقلیم 
و زیست بوم خشک برخی استان ها با شرایط پدیده ریزگردها وفق یافته و عجین 
شده و با شرایط ریزگردها و چالش های بیابانی عادت دارد اما اقلیم نم دار و زیست 
بوم با طراوت گیلان خیلی زود در مقابل ریزگردها زانو می زد و لذا می طلبد برای 

این پدیده خطرآفرین چاره ای اندیشیده شود.
وی با بیان اینکه آبرفت خزر صرفاً موضوع گیاهی و جانوری نیست، افزود: پسروی 
آب دریایی خزر نه تنها چالش زیســت بوم گیاهی و جانوری اســت بلکه تبعات 
اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی جبران ناپذیری برای ساکنین حاشیه خزر به دنبال 
دارد.این کارشناس محیط زیست با اشاره به ارتباط آبی تالاب های گیلان با دریای 
خزر بیان کرد: یکی از مهم ترین چالش ها و تلفات پســروی دریای خزر، کوچک 
شدن و یا خشک شدن تالاب های گیلان بویژه تالاب بین المللی انزلی است.هادی 
پور با بیان اینکه آبرفت تالاب انزلی ارتباط مســتقیمی با پسروی آب خزر دارد، 
گفت: بخشی از دلایل کوچک مقیاس شدن تالاب انزلی بخاطر آبرفت دریای خزر 
بوده و بخشی دیگر هم به دلیل عدم رعایت حق آبه های تالاب و سو مدیریت آب 
در حوزه آبریز و همچنین بخاطر آلودگی ها بوده اســت.وی با بیان اینکه رودخانه 
ولــگا بیش از 80 درصد آب خــزر را تأمین می کند، افزود: عدم پرداخت حق آبه 
خزر، تغییرات اقلیمی، کم شدن بارش ها و ورود گونه مهاجم نظیر »شانه دار« جزو 

تهدیدات جدی خزر به شمار می رود.

»شانه دار« قاتل فُک خزری و ماهیان خاویاری
رئیس اداره حفاظت زیست بوم دریایی و پایش آلودگی های دریایی محیط زیست 
گیلان با بیان اینکه عروس دریایی »شانه دار« تهدید جدی زیست بوم خزر است، 
گفت: »شــانه دار« با خوردن ریزماهی های خــزر، حیات ماهیان خاویاری و فُک 
خزری را به شــدت تهدید کرده است تا جایی که فُک خزری در مرز انقراض قرار 
دارد.هادی پور با بیان اینکه آلودگی ها و پســاب های خانگی و صنعتی مســتقیم 
وارد خزر می شــود، اضافه کرد: بخش عظیمی از آلودگی ها و پساب های خانگی و 
صنعتی 5 کشــور حاشیه دریای خزر وارد این پهنه آبی می شود.وی با بیان اینکه 
فاضلاب های خانگی و صنعتی منجر به شکوفایی جلبکی در بستر دریا می شود، 
افزود: عدم عملکرد درســت تصفیه خانه های فاضلاب خانگی و بعضاً صنعتی در 

گیلان سبب شده تا فاضلاب ها با انبوهی از آلایندگی وارد پهنه آبی خزر شود.

روایتی تلخ از مویه های بزرگترین دریاچه دنیا

خزر همچنان آب می رود

دانش آموزان 4 شهرستان جنوبی استان بوشهر با چالش مواجه هستند

ارمغان سیاه نفت
حجت عبداللهی پور 

اداره کل ثبت اسناد واملاک استان تهران
اداره ثبت اسناد واملاک حوزه ثبت ملک لواسانات

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 140260301048000527  مورخ 1402/5/8 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک لواسانات تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای  محمد تقی ورجینی به شناسنامه شماره 
15871 کد ملی 0035025468 صادره تهران فرزند محمد نبی در شش دانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی در آن به مساحت 89/84  متر 
مربع قسمتی از پلاک شماره 128 فرعی از30 اصلی واقع در قریه ناصرآباد بخش 11 تهران حوزه ثبت ملک لواسانات انتقال ملک از مالک رسمی 
آقای محمدعلی ورجینی فرزند مسلم ورجینی و سهم الارث از محمد نبی ورجینی فرزند مسلم  ورجینی محرز گردیده است لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
می توانند از تاریخ انتشار اولین اگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد. تاریخ انتشار نوبت اول1402/6/5 تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/6/20 
12742 رئیس ثبت اسناد واملاک لواسانات


